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Zprávy z radnice

Úvodník o věcech důležitých 
Dobrý den, vážení čtenáři zpravodaje. Otevíráte číslo, které vzniklo za 

okolností, které jsme tu ještě neměli. Tento úvodník píši s rouškou na ob-
ličeji, a pod okny slyším ťukání kladívek, jak dlaždiči pokládají kámen 
do úhledných obloučků na nových parkovištích. Jako by to byly dva sym-
boly toho, co se na počátku roku 2020 děje. Je zajímavé, že věci můžete 
posuzovat v různém měřítku a přitom dojít ke stejným závěrům. Rodina, 
domácnost, obec, okres nebo stát. Pořád stejné výsledky. 

Za ty roky, co sedím na radnici, jste si asi už všimli, že jsem založením 
optimista a asi trochu i idealista. Myslím, že věci mají dopadnout dobře 
a je lidskou povinností se snažit o to, aby to tak bylo. Vidím spíš příleži-
tosti a věřím tomu, že i z věcí nepříjemných si můžeme vzít ponaučení. 
Vyjít z nich silnější. Stejné pocity mám proto i z dnešního dění. 

Co nám krize přinesla? Nařízená velmi přísná hygiena, omezení zbyteč-
ných návštěv obchodů, doporučení trávit čas venku, nejlépe jen s rodinou. 
Otevřete jakoukoli knihu o spokojeném životním stylu a najdete tam stej-
ná doporučení. A je celkem jedno, zda psal knihu fi lozof, nebo výživový 
poradce. 

Mnoho lidí se konečně pustilo do věcí, které odkládali roky. Uvolněné 
prkno na terase, vymalovat kuchyň, nový skleník. Nebo se třeba jen jít 
projít do přírody, být s dětmi. Je na to čas a příležitost, a není to špatné. 
A jako doma, tak i ve městě – za normálního provozu bychom měli obrov-
ské potíže s parkováním lidí v centru, protože největší parkoviště se opra-
vuje. A ejhle, jde to. Není to žádný med, ale mohlo to být horší. Za chvíli 
už bude hotovo a pak si všichni oddechneme. 

Také jsme zjistili, co všechno máme, a také co jsme měli a ani jsme 
o tom nevěděli – dokud to „nezmizelo“. Máme tu šikovné obchodníky, 
kteří nám ukazují, že nákupy se dají krásně udělat i v našem městě, a po-
řídíte téměř vše. Bez cest jinam, bez rizika nakažení. Některé věci nám 
teď chybí – tolik zarostlých a vlasatých lidí už jsem dlouho neviděl, mys-
lím, že kadeřníci po uvolnění opatření pojedou na dvě směny. A až se ote-
vřou hospody, asi se do nich budou muset pro velký zájem prodávat lístky. 
Doufám, že to čekání vydrží, držte jim palce a nezapomeňte na ně. 
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Co jsme ještě zjistili? Podle mne jsme teď mohli zjistit, že jsme hloupí. 
Protože jsme se přestali spoléhat sami na sebe, a najednou se ukázalo, že 

naše řešení není nic jiného než papírový panák. Hodně věcí jsme přestali 
vyrábět, pěstovat, chovat, a řekli si, že to koupíme jinde. Buch. Koronavi-
rus. Najednou to není kde koupit, jak dovézt, zajistit.

A opět není důležité, jaké použijete měřítko. 
Přesun výroby do Asie (zejména do Číny) je nešťastný, stejně jako je ne-

smyslné dovážet do ČR brambory ze Španělska, sušenky z Polska. I to, 
že si koupím v Černovicích mléko od krav z Olomouce, nedává smysl. 
Ale ty tu alespoň ještě máme (určitě dost na to, aby nám to mléko stači-
lo). Ovšem kde jsou ty časy, kdy měl každý doma svá vajíčka i králíky. Ta 
doba už je pryč. 

Vím, že obchod je prospěšný, nutný. Jen jsme to trochu myslím přehna-
li. Spleť dotací na produkci, obchodní úlevy, subvence. Celý systém glo-
bálního obchodu generuje asi víc škody než užitku. Protože pravidla vět-
šinou tvoří bohatí a mocní tak, aby z nich měli ten největší profi t. Pak se 
stávají superbohatými a supermocnými. Továrna v Česku se zruší, otevře 
v Indii, Číně nebo Pákistánu. Protože je to levnější, koukej na to, halen-
ka za 299. Vypadá to všechno skvěle – vy to přece máte lacinější, a někdo 
v chudém světě má práci, tak co si stěžujete? 

Je na co si stěžovat. Tu halenku ušil nějaký chudák třeba za 20 korun, 
doprava stála ještě méně, zbytek peněz je zisk obchodníků. Pracuje se za 
peníze a podniká se za účelem zisku, to je v pořádku. Většina toho zisku 
zůstane ale na účtech těch nejbohatších. Naše slavná civilizace si na udr-
žení tohoto nesmyslného stroje v chodu neustále půjčuje další a další pe-
níze. Západ jede na dluh, a je to dluh na provoz, ne na investice. 

Možná nám právě koronavirová karanténa může otevřít oči. Třeba 
v tom, že spoléhat se na čínskou komunistickou diktaturu je hloupost. 
Vždy pro ně budeme nicky, skupinka lokajů na druhém konci světa. Když 
jde na letiště premiér a ministři vítat letadlo z Číny s věcmi, které jsme si 
museli KOUPIT, když jsme jim je 14 dní předtím POSLALI ZADARMO, 
to už je víc než hloupost. To je úplná ztráta sebeúcty. Přitom doma máme 
fi rmy, které dokážou dodat vše, co bylo třeba. 

Otevřeme oči, když už máme pusy a nos pod rouškou, a podívejme se, 
co můžeme udělat sami. Máme tolik šikovných lidí, krásnou zemi, poten-
ciál, teď je šance se chopit příležitosti, a vyjít z toho lepší, než jsme byli. 
Jako jsme dokázali udělat plno věcí doma, když jsme se přestali honit za 
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chimérami, dokážeme to jinde. Važme si toho, co máme tady, v komunitě. 
Je jedno, jestli tou komunitou je rodina, obec, nebo stát. Podporujte více 
to místní, a teprve když to nejde v místě, jděte dál. Nezáleží na měřítku, 
pořád je to stejné. 

Optimistický pohled na svět vám ze stránek zpravodaje přeje
Jan Brožek, starosta města

INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČERNOVICE

ve dnech 4. března a 22. dubna 2020

zastupitelstvo schválilo:
• technický dozor investora na stavební úpravy Sokolovny (Ing. Zadra-

žil) 
• vítěze výběrového řízení na vybudování sociálních bytů v části bývalé-

ho lihovaru: I. Kamenická stavební a obchodní fi rma s.r.o.
• vítěze výběrového řízení na vybudování odborných učeben ZŠ Černo-

vice (stavba): Status stavební a.s.; a koordinátora BOZP na tuto akci 
(p. Brom)

• proplacení motivačního příspěvku žadateli po výstavbě RD na Lokálce 
a zrušení předkupního práva

• účetní závěrku ZŠ a MŠ Černovice za rok 2019, rozdělení hospodářské-
ho výsledku a vyřazení majetku dle inventarizace 

• přidělení bytu v č.p. 550
• vstup města Sdružení místních samospráv
• úpravu vodovodního přivaděče Vlkosovice/Dobešov a vodojemu Vlko-

sovice fi rmou Vodak Humpolec
• uzavření smlouvy o věcném břemeni č.: JH-014330056999/002 a smlou-

vy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene č. 1030055281/003 
pro E.ON Distribuce, a.s.

• koupi 2/6 pozemku p. č. 506/3 v k.ú. Černovice u Tábora
• záměr směny pozemků města p. č. 2929/34, 2929/135 a 2929/180 za po-

díl 1/3 na pozemku p. č. 382/57 v k.ú. Černovice u Tábora, směnu těchto 
pozemků a úhradu administrativních nákladů
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• záměr prodeje pozemků p. č. 3000/77, 2929/152 a 3269/5 v k.ú. Černo-
vice u Tábora a prodej těchto pozemků

• koupi podílu 2/3 na pozemcích p. č. 382/57 a 506/3 v k.ú. Černovice 
u Tábora

• záměr prodeje části pozemku p. č. 1251/9 v k.ú. Dobešov u Černovic
• zřízení služebnosti cesty pro město na nově vznikajících pozemcích 

p. č. 4912/7 a 4912/8 v k.ú. Černovice u Tábora
• rozpočtové opatření číslo 6
• poskytnutí dotací žadatelům na nákup vratných a opakovaně použitel-

ných obalů na nápoje

zastupitelstvo pověřilo starostu:
• jednáním o vykoupení pozemků za cenu 400.000,- Kč
•  účastí v elektronické dražbě pozemku

zastupitelstvo souhlasilo:
• se zahájením projektu Stavební úpravy objektu sokolovny Černovice
• s alokací 50.000,- Kč pro použití kulturní komisí

zastupitelstvo pověřilo stavební a pozemkový výbor:
• k řešení situace v Husových sadech 

zastupitelstvo rozhodlo o vyřazení:
• fi rmy PWB stavby s.r.o. z výběrového řízení na vybudování odborných 

učeben ZŠ Černovice 

zastupitelstvo neschválilo:
• poskytnutí příspěvku Lince důvěry STŘED 

zastupitelstvo vzalo na vědomí:
• nejnižší nabídku na realizaci stavebních úprav sokolovny podal DŘE-

VOTVAR – ŘEMESLA A STAVBY, s.r.o. 
• zprávu starosty o průběhu prací při rekonstrukci sokolovny a smlouvu 

o společném postupu prací mezi TJ Sokol Černovice a městem
• zprávu starosty o zahájení II. etapy rekonstrukce Mariánského náměstí 

a změny v projektu na změnových listech č. 1, 7, 14, 15, 17, 18, 19, 21 – 
36 mimo změnového listu č. 35
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• inventarizaci v ZŠ a MŠ Černovice za rok 2019
• rozpočtové opatření číslo 2
• zprávu starosty o umístění pomníku padlým ve 2. světové válce
• zprávu starosty města o fi nančních možnostech města
• rozpočtová opatření číslo 4 a 5

zastupitelstvo odložilo:
• podání žádosti o dotaci na vybudování bytů v bývalé MŠ 

Do úplného znění zápisů ze zasedání zastupitelstva mohou u MěÚ Čer-
novice nahlédnout občané starší 18 let s trvalým pobytem ve městě Čer-
novice, dále fyzické osoby starší 18 let vlastnící nemovitost na území měs-
ta Černovice, a rovněž cizí státní občané starší 18 let s trvalým pobytem 
ve městě Černovice, o nichž tak stanoví mezinárodní smlouva, kterou je 
Česká republika vázána a která byla vyhlášena.

Proměny černovického židovského hřbitova

Pro připomínku, jak hřbitov vypadal před asi 40 lety, uvádím úryvek 
z knihy v minulém Černovicku vzpomenuté Marie Vosikové Louka (vy-
dáno 1981): „Vešel jakousi zříceninou, snad bývalou márnicí, dovnitř. 
U špičky jeho nohy rostl hřib, hezký jako z obálky atlasu hub. Sametový 
klobouček, dokonale vykroužený, a sněhobílá noha odrážející se ostře od 
šedi zborceného náhrobku. Nadechl se. Vonělo to tady houbami. Všude. 
Rostly si tu a bujely nenasytně, stejně jako divoké řeřichy, vysoké až po 
pás, žlutě zářící do houstnoucího šera. Rozhlédl se až do koutů rozpada-
jící se zídky. Malá kouzelná Krakonošova zahrada, napadlo ho. Bylo to 
v křiklavém kontrastu s tím, co tady udělala válka. Náhrobní kameny byly 
pováleny a některé z nich rozbity. Tu a tam ležel kus ušlechtilé švédské 
žuly nebo náhrobek z mramoru. Prohlížel si se zájmem hebrejské nápisy, 
aniž jim rozuměl, dýchaly na něho legendou tajemnou stopami hlodající-
ho času, který rozšířil tahy písmen a některé vydrolil tak, že splývaly se 
strukturou kamene. Nasbíral několik hřibů, vybral si ty nejlepší, a posadil 
se na bleskem sťatý strom proti jedinému náhrobku, který stál rovně, štíh-
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lý, protažený do špice, jako mohyla. Přečetl si německý název, zcela ne-
porušený, jako by ho někdo vytesal před krátkým časem. Stálo tam: – Co 
skrývá tento malý kousek země, bylo pro nás celým světem. –“

Za obnovu židovského hřbitova a vybudování dnes již evropsky známé-
ho památníku vděčíme především švýcarsko-českému občanu Dr. Mi-
chalu Arendovi. Mnozí občané se s ním setkali během uplynulých 18 
let při různých příležitostech a svátcích, které zde několikrát organizo-
val. Z těch nespojených přímo s oslavami připomínám jeho dobročinný 
stánek s košer produkty zdarma na městské slavnosti Černovicko se baví 
2012 nebo zdárné absolvování běhu O kolo Sv. Anny. Zatím posledním 
jeho počinem je vlastním nákladem vydaný průvodce po hřbitově Čer-
novičtí Židé – kameny a lidé. V této knížce (stále ještě velmi levně v pro-
deji v městské knihovně) je možné, kromě historie hřbitova a podrobné-
ho popisu skoro všech 230 hrobů, sledovat rodovou linii, o které ani sám 
dotčený neměl tušení. Vyjevila se až tím, že vynikající znalec hebrejštiny 
a nápisů na kamenech, herec, pedagog a spisovatel Achab Jaroslav Hai-
dler přečetl a přeložil většinu epitafů.

Sourozenci Michal Arend a Eva Halter-Arendová se narodili v Praze 
v letech 1949 a 1953 (1. generace). Spolu s rodiči emigrovali roku 1968 
do Švýcarska, kde žijí. Každý z nich má dva syny. Eva spolu s matkou 
napsala o osudu rodičů knížku. Oba rodiče (2. generace) – Hana rozená 
Nagelstocková (1922 Praha – 2010 Curych) a Hanuš Tomáš Arend (1922 
Praha – 2004 Curych) přežili věznění a útrapy v Lodži a Osvětimi a otec 
ještě v Mauthausenu. Matka Hana po válce převzala černovický dům 
č. 111 (dnes v Táborské ulici) a pražskou fi rmu po otci. Dům prodala a Al-
kotechna Nagelstock & Jelínek byla roku 1949 znárodněna, stejně jako 
živnost, pojmenovaná Picková Irma + Nagelstocková Hana. Její rodiče 
hrůzný holokaust nepřežili. Otec Wilhelm (Vilém) Nagelstock (3. gene-
race), narozen 28.3.1877 v Černovicích č. 204 (v Dobešovské ulici), za-
hynul 24. 8. 1944 v Osvětimi. Vystudoval ve Vídni a od roku 1920 byl ob-
chodníkem v Praze, kde založil a spoluvlastnil odborný závod pivovarský. 
S manželkou Elsou (Eliškou) rozenou Rezkovou (1887–1942 Lodž) a s je-
dinou dcerou bydleli v letech 1938–1940 na Letné. Dům v Černovicích 
č. 111 i s pozemky od smrti rodičů pronajímal. 

Ve čtvrté generaci se spojily dva černovické usazené rody. Michael Na-
gelstock (1844–1914 Černovice) se zde oženil 5. 11. 1872 s Terezií Rosou 
Taubovou (1845–1920 Černovice). Vyráběl sýrové homolky, převzal roku 



8

1882 dům č. 111 i obchod po Roubíčkovi. Obchodoval kůžemi a smíše-
ným zbožím, kolem roku 1900 obilím, od 1907 si zařídil krupařství. Před 
otevřením Amáliina ústavu pro choré, nemocné a opuštěné (dům č. 149) 
roku 1891 se podílel významnými dary na zaopatření tam umístěných 
prvních šest chudých. Byl dlouholetý člen zdejšího okrašlovacího spolku 
i obecního zastupitelstva a předseda Židovské obce. Kromě Viléma se jim 
narodily ještě 2 děti. První syn byl mrtvorozený 7. ledna 1876 v Černovi-
cích č. 204 a pojmenován po otci Michael, ačkoli se dítě i jen brzy zemřelé 
obvykle nepojmenovávalo. Anna se narodila tamtéž 13. června 1874. Ve 
Vídni se provdala za patrně příbuzného Emanuela Nagelstocka, narozené-
ho roku 1866 a zemřela před 2. světovou válkou. Manžel i všechny jejich 
děti a vnuci byli za války zavražděni. 

Pátou generací byli rodiče Michaela a Terezie. Samuel Zanvil Na-
gelstock se narodil asi roku 1800 a přiženil se 7.1.1851 z Humpolce, kde se 
ale jméno v matrikách nenalézá, takže nemůžeme dál do historie sledovat 
jeho rod. Zemřel 16. června 1883 v Černovicích č. 201 (v Dobešovské). Ži-
vil se jako sklářský mistr a byl židovský kostelník. Před bohoslužbou ob-
cházel domy a klepal na okno, aby lidé přišli, proto se mu říkalo „Klepáč“. 
Manželka Anna Chana Löwyová pocházela z Černovic, zde se narodila 
roku 1809 a zemřela 27. května 1889 v č. 111. Tereziini rodiče pocházeli 
z usazených nejpřednějších rodin. Lazar Gutman Taub se narodil 26. úno-
ra 1817 v Černovicích č. 148 (v Táborské ulici) a zemřel 18. února 1898 
v Jindřichově Hradci. Byl koželuh, vinopalník a obchodník, prvně že-
natý 28. 10. 1839 s Eleonorou Elisabethou Frankensteinovou, narozenou 
6. března 1820 v Černovicích č. 146 (Na Potoce, zbořeno a číslo přeneseno 
jinam) a zemřelou 14. března 1855 v Černovicích č. 148.

Ze šesté generace známe všechny rodiče krom Samuelových. Anna 
měla otce Wolfa Löwyho, narozeného roku 1785 v Černovicích a zemře-
lého roku 1865 v Hořepníku. Oženil se 11. února 1808 jako černovický 
familiant (vrchností chráněný Žid) se Sarou Freundovou, která zemřela 
v Černovicích 28. září 1855. Lazar byl synem Leopolda Tauba (původním 
jménem Löbl Gutman), narozeného v roce 1759 v Černovicích a zemře-
lého 11. dubna 1835 v Černovicích č. 148. Otec byl obchodník s pečivem 
a krupař ve svém domě. Matkou Lazara se stala Sara Rosalia Wurmfel-
dová, narozená 8. dubna 1786 ve Starém Hobzí a zemřelá 4. dubna 1834 
v Černovicích č. 148. Brali se oba ovdovělí 30. června 1822. Eleonora po-
cházela z oboustranně vinopalnické rodiny. Otec Moses Frankenstein, na-
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rozený roku 1787 v Černovicích a zemřelý 24. června 1869 v Černovicích 
č. 149 (v Táborské) byl zdejší vinopalník, majitel koželužny a náboženský 
učitel. Domu č. 150 v ulici Na Potoce (dříve Židovské), kde měl vinopal-
nu, se na rozdíl od „velkého“ zámeckého dvora říkalo Malý dvůr (Klein-
dorf 1) a zahrnoval i modlitebnu. Matka Anna Maria Steinová byla dcerou 
vinopalníka v Nové Včelnici Moisese Steina (7. generace) a námi nezjiš-
těné Heleny z Černovic.

Všichni ze sedmé generace žili v Černovicích, i když se zde třeba ne-
narodili. Rodiči Wolfa byli familiant Michael Löwy, narozený roku 1732 
a zemřelý 31. srpna 1830 v Černovicích č. 165 (Na Pršíně, zbořeno), zřej-
mě cestující obchodník a nakonec velmi starý žebrák, ženatý roku 1765 
s Barborou Fleishakerovou z Kralovic, která žila v Černovicích ještě roku 
1793. Rodiči Sary byl rabín v Nové Cerekvi Joachym Freund, naroze-
ný v Benešově, ženatý s Lisbethou Leonorou Löwyovou, narozenou roku 
1750 v Hořepníku a zemřelou 7. ledna 1814 v Černovicích. Rodiči Leo-
polda byli vrchností chráněný Eliáš Gutman Taub, zemřelý před rokem 
1817 v Černovicích, a Rosina Kohnová, narozená roku 1727 a zemřelá 
23. ledna 1817 v Černovicích č. 149. Rodiči Mosese byli familiant Abra-
ham Juzl Frankenstein, narozený roku 1737 v Plané nad Lužnicí a zemře-
lý 6. prosince 1817 v Černovicích č. 150, vinopalník, majitel koželužny, 
ženatý od roku 1771 s Marií Lieblichovou, narozenou v Deštné. Ona byla 
dcerou tamního vinopalníka Salomona Lieblicha (8. generace), zemřelé-
ho ovšem 11. září 1809 v Černovicích č. 150. 

Po všech těchto předcích se zachovalo na hřbitově v Černovicích v dob-
rém stavu nejméně 10 krásných náhrobních kamenů.

K osmé generaci, kromě uvedeného Salomona, patřil nepochybně ale 
neprůkazně někdo z potomků prvního ve městě zapsaného významného 
Žida Eliáše Mojžíše. Taubové bydleli v domě č. 148, což byl dům značený 
původně jako židovský římským číslem III a právě tuto chalupu Eliáš 
odkázal před smrtí roku 1718 své dceři Rozině, vdané nejdříve za Gutt-
mana a podruhé za Jakuba Wolfa. Císař Josef II. totiž roku 1787 přikázal 
sjednotit židovská vlastní jména a příjmení v německé podobě a tím vy-
volal revoluci v rodových liniích Židů. Každý si musel vybrat jméno jen 
z povoleného seznamu příjmení, muži ze 111 a ženy z pouhých 35 vlast-
ních jmen. Tudíž se mnozí náhle jmenovali úplně jinak. Je proto skoro ne-
možné najít bezpečně židovské předky před tímto rokem, u některých se 
to podařilo jen díky jiným zápisům. 
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Pozoruhodností je, že po vydání průvodce se již ozývají další badate-
lé, zabývající se rodopisem a objevují nové souvislosti se zde uvedenými 
předky.

Jiří Turek

Fotbalová fi nanční sbírka

V prosinci 2019 těsně před Vánocemi přišel o část nohy známý pelhři-
movský fotbalový rozhodčí Pavel Nenadál - alias Vitamín. Příčinou pra-
covního úrazu byl prst pravé nohy. V důsledku cukrovky prst zčernal, od-
umřel a následně mu byl amputován. Bohužel, tento zákrok nepomohl, 
doktoři museli amputovat nohu těsně pod kolenem.

Vzniklá situace změnila fotbalovému rozhodčímu osobní i sportovní ži-
vot. Nutno podotknout, že se jedná o sportovce, který začínal svou kari-
éru v okresních soutěžích Pelhřimovska, poté se postupně vypracoval až 
na řízení fotbalových utkání ve třetí fotbalové lize. Mnohokráte rozhodo-
val mistrovská klání a turnajová utkání i v Černovicích a to jak v okres-
ním přeboru či v krajské soutěži, která se zde bez jakéhokoliv přerušení 
hrála plných 17 let v období 2001/02-2017/18. Při rozhodování byl vždy 
nad věcí, uměl si poradit ve složitých fotbalových situacích, hráče napo-
menout i potrestat.

 Synovec Pavla, Martin Nenadál, pokračuje na zeleném trávníku, kde 
již 10 let s píšťalkou rozhoduje prvoligová fotbalová utkání. 

Pochopitelně, že i sportovci v Černovicích sledují, jak řada nezisko-
vých organizací a jednotlivců přispívá na nemocné děti, případně dospělé 
osoby. Z tohoto důvodu se místní fotbalisté po vzoru kamarádů a kolegů 
z fotbalové branže rozhodli Pavlovi fi nančně přispět na zřízený transpa-
rentní účet číslo 3 734 763 115/0300, aby lépe zvládal řešení svízelné ži-
votní situace související s úpravou osobního auta, nákupem schodolezu 
atd. Za tento neobyčejný čin související s pomocí kamarádovi v době, kdy 
to nejvíce potřebuje, patří všem můj velký dík. 

P. Podskalník, bývalý sekretář kopané TJ Sokol Černovice
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Zprávy ze základní školy

1. dubna – MEZINÁRODNÍ DEN PTACTVA – soutěž
Víte, že tento den slavíme již více než 100 let? Tradice oslav Dne ptac-

tva sahá až do dob rakousko-uherské monarchie. Tradici založil slovenský 
přírodovědec Oto Herrmann (1835–1914), který se narodil, žil a půso-
bil v Brezně. Poprvé byl Den ptáků vyhlášen jako akce pro školy v teh-
dejším Rakousko-Uhersku 1. dubna 1900 a spolu s opeřenci se oslavo-
valy i stromy. V tento den totiž byla podepsána Mezinárodní konvence 
o ochraně užitečného ptactva.

To, že je populace ptáků ohrožena, a to především lidským vlivem, jis-
tě všichni víme. Za posledních 30 let se snížila populace běžných druhů 
o pětinu. Připomeňme si, proč jsou pro nás ptáci tak důležití. Ptactvo ob-
divujeme nejen pro jejich zpěv a pro jejich let, ale jsou i ukazatelem stavu 
životního prostředí. Pojďme si připomenout, jak nám pomáhají: Snižují 
stavy škůdců v zemědělství, přispívají k rozšiřování semen rostlin a dru-
hy živící se mršinami zase působí jako přírodní „hygienická služba“. Ur-
čitě byste našli i další důvody.
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Smyslem připomenutí ochrany ptactva v rámci Mezinárodního dne 
ptactva bylo obrátit pozornost k nebezpečí ohrožujícím ptáky na celém 
světě a přispět tak k jejich ochraně a ochraně jejich stanovišť.

Nestačí pouze ochraňovat jednotlivé druhy, je nutné chránit i jejich sta-
noviště. Každý z nás může přispět k ochraně ptactva, například nerušit 
ptáky v době hnízdění.

Ptáky můžete studovat jak z domova, tak na vašich procházkách, a to 
nejen zrakem, ale i sluchem. 
Inspirujte se a zkoušejte pozorovat například pomocí této lekce: 

https://ucimesevenku.cz/laborator-venku/mestsky-ptaci-detektiv/. 
Pokud máte rádi ptačí zpěv, stáhněte si aplikaci Ptačí zpěv: https://play.
google.com/store/apps/details?id=cz.kle.hlasyptaku&hl=cs

A my jsme v rámci Ekoškoly uspořádali přes internet soutěž o nejhezčí 
fotku ptáčka, kterou samy děti nebo děti s pomocí rodičů vyfotily. Dosta-
li jsme přes 50 fotografi í a ty nejlepší jsme vybrali do soutěže. Hlasovat 
mohly nejen děti, ale i široká veřejnost. Bylo to zveřejněné na našich face-
bookových stránkách a na stránkách školy. Po týdnu hlasování máme vý-
herce, který získává krásné dřevěné krmítko. Výhru získávají sourozenci 
Apolenka a Evelínka z 1. a 3. třídy, moc gratulujeme!! Druhé místo získá-
vá Verunka ze 4. třídy a třetí místo Terezka z 8. třídy. A máme tady ještě 
jednu cenu, a to za nejvtipnější zvířátko na krmítku pro Klárku z 2. třídy. 
Místo ptáčků u nich přišla pro něco k snědku veverka!

Gratulujeme vítězům a vám všem přejeme krásné jaro. 
Za Ekotým T. Brožková

Nová adopce na dálku
Na podzim nám agentura Wontana-

ra, přes kterou jsme několik let podpo-
rovali afrického černouška, oznámila, že 
chlapec odešel z domova a naši pomoc 
ve škole už nepotřebuje. Proto jsme se 
s Ekotýmem rozhodli pro novou adopci. 
Děti vybraly malou holčičku jménem M‘-
Mah Camara z africké Guinei. Je jí 5 let. 
Tatínek je krejčí ve vesnici, kde žijí, a to 
mu umožňuje zajistit základní potřeby 
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rodiny. Je ženat se dvěma man-
želkami. Ty se svými dětmi žijí 
v jedné domácnosti. První žena 
má 8 již starších dětí, a maminka 
M‘Mah Camary se živí praním 
prádla. Rodina obvykle jí pou-
ze dvakrát denně. M‘Mah má pět 
starších sester, jednoho staršího 
bratra a bratra-dvojče. Této hol-
čičce poskytneme možnost cho-
dit do školy a tím i naději na lep-
ší život.

Ve státních školách může být 
až 150 dětí ve třídě, takže výuka 
není efektivní. Proto děti, kterým 
můžeme poskytnout fi nanční po-
moc, umísťují do soukromých 
škol, kde se ale platí školné. Dále 
se z peněz kupuje školní unifor-
ma a pomůcky do školy, kni-
hy, sešity, aktovka, denní stra-
va a jednou za měsíc preventivní 
kontrola u lékaře. Děti chodí do 

školy už od 3 let, kdy začínají něco na způsob naší mateřské školky, kde se 
učí francouzštinu, sedí v lavicích a nehrají si s hračkami jako u nás. Školní 
docházka je povinná, ale pro většinu rodin nemožná. Vybavení škol i úro-
veň je velmi nízká. Známkování na základní škole je bodové od 1 do 10, 
přičemž 1 je nejhorší a 10 nejlepší.

S M‘Mah budeme zpočátku komunikovat přes obrázky, později formou 
dopisů, které budeme muset nechávat překládat do francouzského jazyka, 
kterým se bude ve škole učit. Zatím mluví svým mateřským jazykem.

Za Ekotým T. Brožková

Bruslení je fajn!
Už od neděle jsme se těšili na úterý, protože jsme se neučili a jeli jsme 

bruslit do Soběslavi. Ráno nás vyzvedl autobus a vyrazili jsme na ces-
tu. Stavěli jsme v Mnichu pro děti ze školky. V šatně bylo veselo, než 
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nás všechny zašněro-
vali. Na ledě jsme se 
vytahovali před holka-
mi a padali jako švest-
ky. Přesto nás „žraly“. 
I cestou domů byla le-
grace, všichni jsme se 
těšili na oběd. 

M. Urych, V. Urych, 
J. Vlasák

Světové vaření
Učit se v období ka-

rantény není nic jed-
noduchého ani pro 
děti, rodiče, ale ani pro 
učitele. Když si pro-
hlédnete stránky ško-
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ly, zjistíte, jak kdo je 
kreativní. Já jsem se 
inspirovala 4. třídou, 
kde paní učitelka za-
dala dětem dobrovol-
ný úkol a to pečení 
úžasných čokoládo-
vých muffi  nů, které 
nám doma moc chut-
naly.

Rozhodla jsem se 
pro podobný úkol v 7. 
třídě, kde probíráme 
v zeměpisu postup-
ně všechny kontinen-
ty. Děti si měly vybrat 
jakoukoliv zemi a re-
cept, který uvaří nebo upečou. Bála jsem se, že si všichni zajdou koupit do 
obchodu čínské nudle, ale vyvedly mě z omylu. To, co děti vařily, bylo ne-
skutečné. Kuchyň hýřila různými pokrmy z celého světa. Například me-
xické tortilly, vietnamské jarní závitky, thajské smažené kuře s kešu, 
vietnamské nudle, mexické tacos, italské špagety nebo pizza, sloven-
ská kyselica, čínské kuře s hlívou a medem, čína s hranolky, polský 
okurkový salát Mizeria, francouzský jablečný koláč, slovenské trdel-
níky a mnoho dalších pochoutek.

Všechno vypadalo naprosto báječně!!! Škoda, že děti nemohly odevzdá-
vat vzorek na ochutnání:) Takže velká poklona jejich kulinářskému umě-
ní. A tady máte výběr fotek. Dobrou chuť.

T. Brožková

Recitační soutěž
Dne 4. března 2020 se ve školním kole recitační soutěže ucházelo o pří-

zeň poroty i diváků na 30 soutěžících z 1.–9. třídy. Soutěžili jednotlivci 
i skupiny. Všechny výkony byly zdařilé, porota neměla lehký úkol vybrat 
v jednotlivých kategoriích ty nejlepší. Odměna čekala na každého soutě-
žícího, a tak snad nakonec odcházeli všichni spokojeni.

M. Kokšteinová
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Kroužek kin-ballu při ZŠ a MŠ Černovice
Všichni hráči 19. února vyrazili vláčkem na přátelské utkání do ZŠ Ka-

menice nad Lipou. Sehráli tam krásné turnaje se vzájemnou podporou 
a ve velmi příjemné atmosféře.

Společně si slíbili, že příští rok si vše zopakují.
trenérka: Vránková M.

Kroužek přehazované při ZŠ a MŠ Černovice
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Přehazovaná poprvé zažila okresní kolo v Pelhřimově. To znamenalo, 
koho vybrat, aby reprezentoval naši školu. Bylo to velmi těžké, protože 
počet hráčů je omezen na 10 a kroužek navštěvuje 25 žáků. 

Dne 3. března žáci kroužku dorazili na okresní kolo v Pelhřimově. 
V konkurenci 18 družstev ze základních škol vybojovali krásné 3. místo. 
Radostnou událost zakončili sladkou odměnou v cukrárně.

trenérka: Vránková M.

Školní družina
Školní družina spolupracuje s „Domovem Kopretina Černovice“ a dne 

12. února navštívila keramickou dílnu. Děti si vše prohlédly a byla jim 
předvedena i práce na hrnčířském kruhu, kterou velice obdivovaly. 

„Karneval princezen a draků“ byl námětem letošního karnevalu v ŠD. 
Nikdo by si nedovedl představit, kolik princezen a draků se vejde do ŠD. 
Všichni se vyřádili při zábavných soutěžích a tanci. Završením celého 
programu byla sladká odměna pro všechny masky. 
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Vránková M. a Seidlová J.

Tip na knihu

V čísle 2/2016 černovického zpravodaje byl otištěn tip na knihu Jojo 
Moyesové Než jsem tě poznala.

Jednalo se o příběh Louisy Clarkové a ochrnutého Willa Traynora, 
upoutaného po těžké nehodě na invalidní vozík, který se rozhodl ukončit 
svůj život asistovanou sebevraždou.

V pokračujícím příběhu Život po tobě se musí Louisa 
vyrovnat se ztrátou svého přítele, milovaného Willa. Zů-
stává po vážném úrazu sama, bezradná, zmítána smut-
kem a výčitkami svědomí, když se v jejím životě znena-
dání objevuje Willova šestnáctiletá nezvladatelná dcera. 
A Louise se otevírá nová životní etapa plná zvratů a ži-
votních událostí.

Černovická knihovna již znovu otevřela a paní Še-
noltová vám knihu (popř. oba díly zároveň) ráda zapůjčí. J. Fauová
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Olympiáda se odkládá

Na spoustu dotazů, jak to má Petr s olympiádou, jsem odpovídal slovy 
„dokud nesedíš v letadle, neletíš“. Ani jsem netušil, jakou jsem měl prav-
du.

Nominace mužů (Nymburský, Nepejchal) byla „v podstatě“ již uzavře-
na ke konci loňského roku a na celkovou nominaci všech střelců se čeka-
lo na poslední evropský závod, který měl být v květnu v Plzni. Všechny 
plány se ale začátkem roku začaly bourat. Světový pohár v Indii, před-
olympijské turné v Koreji a Japonsku, evropská kvalifi kace v Plzni, SP 

Katka Michálková v novém a s novou zbraní.
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v Mnichově, SP v Baku a nakonec padla i samotná olympiáda v Tokiu. 
Podařilo se akorát Mistrovství Evropy ve Wroclawi, kde Petr potvrdil for-
mu a obsadil 9. místo ve vzduchovce vstoje. Byl těsně za fi nálovou osmič-
kou a přesto, že do boje o medaile nezasáhl, byl to jeho nejlepší výsledek 
vzduchovky na ME v kariéře a zároveň i českých puškařů. Dnes už víme, 
že olympiáda by měla být ve stejném termínu o rok později, takže se mů-
žeme těšit, jak se Petrovi bude dařit v přípravě na světových pohárech 
a pak na olympiádě samotné. 

A co ostatní? Moc jsme toho nestihli. Poslední závody byly v úno-
ru v Poděbradech, kde se dařilo Adélce Kafkové. V sobotu brala bronz 
a v neděli byla pátá. Kája Prokeš tentokrát oslnil ve speciálním závodě 
vleže, kde vyprášil hned několik elitních střelců. Dominika Jandová si 
pro změnu vystřelila bronz vstoje. Pája Nymburská, Kája Janů a Kačka 
Hodinová se učí střelbu ze vzduchovky vstoje a musím napsat, že si ne-
vedou vůbec špatně. Na medaile je ještě brzo, takže je čeká hodně práce 
a trpělivosti. Drží se mezi deseti nejlepšími z republiky ve své kategorii. 
U mě dobrý! A speciální závod vleže vystřihly jak víno. No, ten ležák jim 
pořád sedí.

Petr Zíka – suchý trénink.
Pája Nymburská – ostrá střelba na 
novou elektroniku.
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Celý klub se vlastně posunul 
o krok dál a čekají nás hubeněj-
ší roky. Katka Michálková zase 
změnila výbavu. Na podzim jsme 
byli šít nový oblek (šaty stříbrem 
vyšívané, s vlečkou, ale svatební 
to není) a začátkem roku dostala 
z Dukly novou malorážku. Její cena 
– myslím zbraně, ne Katky, je sko-
ro čtvrt milionu. Taky bude chvíli 
trvat, než si spolu začnou rozumět. 
Nastavovala jí tři dny v Plzni spo-
lu s Mattem Emmonsem a přijela 
náramně spokojená. Jo, to mě taky 
baví s tímhle chlapíkem pracovat. 

Když jsem se dal do těch novi-
nek, tak nám velkou radost udělali 
zastupitelé města. Přesvědčili jsme 
je o tom, že významně reprezentujeme město, máme výsledky a baví nás 
to. A tak nás odměnili právě za loňské mimořádné výsledky fi nanční část-
kou 100 000 Kč!!!!, za které jsme si koupili dva nové elektronické terče 
a ještě nám zbylo na vylepšení výbavy. Bomba!!! Děkujeme!!! 

No a tady v té fázi se nám všechno zastavilo. Koronavirus. Tenhle stav 
nám všem změnil život. Ale zase ne tak docela. Nic se nesmí brát tak hor-
ký. Jen jsme se museli trochu přizpůsobit. Domácnosti našich střelců se 
staly jen trochu nebezpečné, maminky zatínají zuby a trpí! A pozor, když 
jdete k někomu na návštěvu, ale to stejně nikdo nesmí. Střílí se totiž ostrý-
mi – diabolkami, a to doma!! Z chodby do obýváku, z pokoje do kuchyně 
a tak podobně. Právě ty nové elektronické terče máme doma a na ně trénu-
jeme. Je to taková malá dvoumetrová skříňka asi 70 cm široká. Petr třeba 
střílí v Pelhřimově na Lesní správě okolo kanceláře ředitele. Holt nouzový 
stav a trénovat se musí. Zatím se nikdo nepochlubil rozbitými sklenička-
mi nebo dírou ve zdi. A jinak se dá trénovat i „nasucho“. To se nalepí na 
kuchyňskou linku malý terč, lehnete nebo kleknete si na koberec do obý-
váku a bez nabíjení diabol si zkoušíte střílet. Jenom pozor, aby se neza-
mazal koberec od oleje ze zbraně nebo špinavého střeleckého obleku. Ty 
maminy jsou na to dost citlivý. 

Kája Janů – suchý trénink doma.
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Možná, že nás pustí omezeně ven, tak bychom mohli začít trénovat ma-
lorážku. Kdy pojedem na závody, nikdo neví, ale vedení svazu se tváří, 
že budou všechny poháry i mistrovství. Jen naše domácí závody letos asi 
nebudou. Je to škoda, protože máme nové mladé střelce. Posílili jsme náš 
klub sedmi mladými, kteří se učí. Vyzkoušeli si první závody v H. Cere-
kvi a myslím si, že o nich ještě uslyšíte. A zase naopak skončila Vlaďka 
Jiráková – studia vysoké školy a moc práce okolo. Pak se rozloučily Sabča 
Vachtová a překvapivě i Kačka Hodinová. Takže mi nezbývá než popřát 
všem hodně štěstí v dalším životě a dík za vše, co pro klub udělaly.

Až se vše vrátí k normálu, bude to asi pěkný kolotoč. Petr Zíka se letos 
v juniorské kategorii poprvé bude měřit s kompletní juniorskou i mužskou 
reprezentací, snad se mu bude dařit. Nebude na to sám a určitě mu Katka, 
Šárka a Petr pomůžou. Tak ať se daří!

Přeji opět všem pevnou ruku a jasné oko. 
Nymburský
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Rekonstrukce černovického náměstí.

Další pohled na rekonstruovanou sokolovnu.
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Poděkování

Vloni na podzim napadlo pana Vondráka, že by třeba pár lidí mělo chuť 
si s ním jen tak pro radost zazpívat při kytaře. A tak se domluvil s paní Še-
noltovou a od té doby se začala scházet parta lidí, nejprve jednou za mě-
síc v knihovně, teď už častěji, na střídačku i v pečovatelském domě. Ně-
kdy se nás sejde i dvacet! Zpívá každý „jak mu zobák narostl“, ale hlavně 
s chutí! Všechno, lidové písně, country, písničky Suchého a Šlitra, prostě 
co nás napadne.

Je to vždy moc hezký večer, zasmějeme se, dostaneme lepší náladu a to 
všechno díky panu učiteli Vondrákovi!

Za všechny „zpěváčky“ děkuje Šebestová
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Městská knihovna Černovice

Pro dospělé
Landovská B. – Nikdy není pozdě na šťastné dětství
Berryová F. – Dvojí život 
Picoultová J. – Desátý kruh
Morrisová H. – Cilčina cesta
Ledecká K. – Šikmý kostel
Štifter J. – Světlo z Pauliny
J. H. Urban – Návrat do Valbone
Čechura J. – Jakub Krčín z Jelčan
Štifter J. – Sběratel sněhu
Follett K. – Ohnivý sloup
Bendová V. – Vytěženej kraj
Picoultová J. – Prostá pravda
Picoultová J. – Vypravěčka
Snyder T. – Tyranie
Urban J. – Tenkrát v ráji
Atwoodová M. – Alias Grace
Selner M. – Autismus a chardonnay
Selner M. – Autismus a chardonnay 2 pozdní sběr
Stehlíková P. – Faja
Zusak M. – Zlodějka knih

Pro děti
Smaleová H. – Geek girl
Smaleová H. – Geek girl 2

Citát
„Každé poznání vychází ze srdce. Vzdělání ze života.“

Christian Friedrich Hebbel
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